
ERSTAN JA VILLÄHTEEN KOULUJEN 
HALLINNOLLINEN YHDISTÄMINEN

26.4.2021 Matti Saarela
Sivistyslautakunnan esittelytilaisuus



Henkilöstön kuuleminen Erstan ja Villähteen koulujen 
hallinnollisesta yhdistämisestä 1.8.2022 alkaen

• Lahden kaupunki 
• Erstan koululla järjestettiin henkilöstön kuuleminen hallinnollisesta yhdistämisestä 5.4.2022 klo 14.30-

15.30.

• Paikalla olivat henkilöstön lisäksi: sivistyslautakunnan puheenjohtaja, opetus- ja kasvatusjohtaja ja 
vastaava rehtori.

• Erstan ja Villähteen alueella tulee jatkossa toimimaan yksi alakoulu, joka palvelee kahdessa 
toimipisteessä. Villähteen koulun nykyisissä uusissa tiloissa jatkossa tulee olemaan 0-2 luokkien 
opetusta ja Esrtan koulun nykyisellä tontilla 0-6lk opetusta. Palveluverkkosuunnitelmassa on päätetty, 
että oppilasmäärän laskiessa opetus järjestetään edellä kuvatulla tavalla. Samassa yhteydessä on tehty 
vaikutusten ennakkoarviointi ja osallistettu alueen asukkaat. Asia etenee sivistyslautakunnan 
päätettäväksi toukokuussa. Erstan koulun rehtori on irtisanoutunut tehtävästään 1.11.2021 alkaen ja 
tässä yhteydessä olisi järkevää toteuttaa koulujen hallinnollinen yhdistyminen.

• Hallinnollisesta yhdistymisestä pyydettiin lausunnot 22.4. mennessä. Erstan ja Villähteen koulujen 
vanhempainyhdistykset, ammattijärjestöt, nuorisovaltuusto ja muilta sidosryhmiltä.

Lisätiedustelut:
Lahden kaupungin sivistystoimiala, perusopetuspalvelut
pohjoisen ja Nastolan alueen vastaava rehtori Matti Saarela, puh. 044 416 3336
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Miksi hallinnollinen yhdistyminen?

• Nastolan alueen oppilasmäärä on voimakkaassa laskussa, joka todettiin 
palveluverkkotyön yhteydessä. Myös Erstan ja Villähteen osalta 
oppilasmäärä on voimakkaassa laskussa. 

• Oppilasmäärän laskun myötä ei Erstan ja Villähteen alueella tarvita kahta 1-
6 vuosiluokkien alakoulua. 

• Erstan vs. rehtori hoitaa tällä hetkellä molempien koulujen rehtorin tehtävää. 
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Oppilasennusteet 2030
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Hallinnollinen yhdistäminen
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EVAsta nostot

• Vaihtoehto 0, jatketaan nykyisissä tiloissa: Oppilasmäärä laskee voimakkaasti. Osa tiloista 
huonokuntoisia ja terveyshaitta olemassa lähivuosina. Lasten mahdollisuus itsenäiseen 
liikkumiseen parempi laajemman kouluverkon myötä.  

• Vaihtoehto 1, Rakokiven koulu täytetään, Kirkonkylä lakkaa, Erstan ja Villähteen alueelle 
monitoimitalo, jossa 1-9 luokat: Yläkoulun osalta sijoittuminen Erstan tai Villähteen alueelle on 
huono. Kaikilla kuitenkin olisi terveysturvalliset tilat. Osalle oppilaista koulumatka pitenee. 
Itsekseen kulkeminen ilman julkisia ei mahdollista kaikille. Koulumatka pitenee osalla 
yläkoululaisia huomattavasti.  

• Vaihtoehto 2, Rakokiven koulu täytetään, Kirkonkylä lakkaa, Kukkanen sijoittuu 
Kirkonkylän tai terveysaseman tai Rakokiven tontille, Erstan ja Villähteen alueelle yksi 
vuosiluokkien 1-6 koulu: Yläkoulu sijoittuisi parempaan paikkaan. Kulkeminen helpompaa. 
Erstan ja VIllähteen alueella kuitenkin säilyisi yksi alakoulu. Osalle oppilaista koulumatka pitenee. 
Itsekseen kulkeminen ilman julkisia ei mahdollista kaikille.  

• Lisävaihtoehto lausuntojen ja asukasiltojen jälkeen. Yläkoulu ja Rakokivi kuten vaihtoehdossa 
kaksi. Villähteen uuteen kouluun jäisi 0-3 opetus. Muutoin 1-6 opetus sijoittuisi Erstan kouluun. 1-3 
vuosiluokkien oppilaiden kulkeminen olisi turvallista lähellä olevaan kouluun. Tontilla olisi 
laajenemisvara, jos ennuste ei toteutuisikaan. Ersta pidettäisiin kuitenkin koko ajan 2-sarjaisena. 
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Palveluverkkopäätös

• Ersta-Villähde alueelle suunnitellaan yksi koulu, joka tulisi olemaan 2-
sarjainen alakoulu. Alueen oppilasennusteen mukaan vuonna 2030 alueella 
on 295 alakouluikäistä lasta. Koulu tullee sijoittumaan Erstan koulun tontille. 
Erstan koulun tonttia puoltaa se, että alueelle on jo kaavoitettu tontteja 
mahdollista pientaloasumista varten. Villähteen koulun lähistöllä olevia 
peltoja on hyväksytyssä yleiskaavaehdotuksessa osoitettu asumiselle 
yhteensä noin 23,5 hehtaaria, mutta niiden hankinta kaupungin 
omistukseen, asemakaavoittaminen tonteiksi ja rakentuminen voi kestää 
pitkään. 

• Villähteen uudisrakennusosa jatkaa esi- ja alkuopetuksen toimipisteenä ao. 
alueella ”pienten lasten kouluna”.
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Henkilökunnan kuulemistilaisuuden huomiot

• Hallinnon yhdistämistä ei tehdä liian kiireellä. Lähiaikoina on paljon oppilaita 
molemmissa kouluissa.
– Erstan koulussa ei ole virassa olevaa rehtoria.
– Villähteellä koulun johtamistehtävät osoitettu luokanopettajan viranhaltijalle.

• Kun koulut yhdistyy, miten sijoitetaan opettajat, jotka jäävät ns. yli?
– Virassa olevilla oikeus siirtyä toiseen toimipisteeseen, resurssia siirretään sinne, missä 

lapsetkin asuvat. Kuulaan kaikkia.
• Kenelläkään ei lähtökohtaisesti ole yhdistymistä vastaan mitään. 
• Huoli johtamisresurssin riittävyydestä
• Huoli enemmänkin tuntien vähenemisestä ja ryhmien yhdistämisestä 

– johtuu siitä, että annetussa budjetissa on pysyttävä.
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Erstan koulun vanhempainyhdistyksen lausunto

• Erstan vanhempainyhdistys kiittää mahdollisuudesta lausua Erstan ja Villähteen 
peruskoulujen hallinnollisen yhdistämisen suunnitelmasta. Suunnitelman 
valmistelutyö on ollut avointa ja siihen on osallistettu kiitettävästi oppilas-, 
henkilöstö- ja muita sidosryhmiä. Pääosin suunnitelman mukainen hallinnollisen 
yhdistämisen malli vaikuttaa luontevalta ja toimivalta ratkaisulta koulujen 
hallinnon järjestämiseen.

• Vanhempainyhdistys pyytää kaupunkia suunnitelman toteutuessa 
varmistamaan, että alueen pyöräily- ja jalankulkureitit ovat mahdollisimman 
turvalliset.

• Huoli oppilasennusteiden pitävyydestä, koulu voi olla liian pieni alueen 
oppilasmäärälle.

• Vanhempainyhdistys pyytää varmistamaan, että uudessa koulussa on etenkin 
siirtymävaiheessa, mutta myös sen jälkeen riittävästi opetushenkilöstöä 
huolehtimassa opetuksen eriyttävistä ratkaisuista.
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Villähteen koulun oppilaskunnan lausunto

• Otimme asian esille viime viikolla oppilaskunnan hallituksen kokouksessa. Oppilaita 
pohditutti yhdistymisen vaikutukset koulun toimintaan. Kerroimme vaikutuksista, 
jotka ovat tällä hetkellä tiedossa (rehtoria näkee koulun arjessa vähemmän, tulevat 
yhdysluokat yms). Teimme peukkuäänestyksen ja oppilaiden mielipide 
yhdistymiselle oli seuraava: yläpeukku (2 ääntä), peukku keskellä, eli neutraali 
suhtautuminen (5 ääntä) ja alapeukku (2 ääntä).

• Päätelmä, oppilailla ei selkeää kantaa kumpaankaan suuntaan. 
• Yhdistyminen ei vaikuta yhdysluokkien muodostamiseen.
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MATTI SAARELA
Vastaava rehtori pohjoinen ja Nastolan alue


